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Registrering: från kl 08.45 
Introduktion / föreningskunskap: från kl 09.20 
Möte: 10.00–18.00       
Plats: Hagabergs Folkhögskola, Södertälje 

Dagordning 
1) Årsmötet öppnas av ordförande Peder Jonsson  
2) En hälsning från SAKs kollegor i Afghanistan  
3) Hälsning från Malena Rembe 
4) Upprättande av röstlängd 
5) Fråga om mötet utlysts i stadgeenlig ordning 
6) Val av ordförande och sekreterare för mötet 
7) Godkännande av dagordning 
8) Mötesordning samt val av valberedningskommitté 
9) Senaste klockslag för nominering till styrelsen och valberedning  
10) Val av 2 justerare, tillika rösträknare, som med mötesordförande justerar årsmötets protokoll  
11) Styrelseordföranden sammanfattar 2017   
12) Föreningsstyrelsens verksamhetsberättelse med ekonomiska redovisningar samt revisorernas 

berättelser  
13) Fastställande av resultat- och balansräkningar 
14) Ansvarsfrihet för föreningsstyrelsen för verksamhetsåret  
15) Introduktion till åsiktstorget 

Lunch 

16) Åsiktstorg 

Paus 

17) Motioner i plenum 
18) Föreningsstyrelsens förslag 
19) Medlemsavgiften och dess fördelning inom SAK för medlemmar i Sverige 
20) Eventuella ändringar i SAKs policy och strategidokument   
21) Val av styrelse: 

a) Val av ordförande på två år 
b) Val av 3 ordinarie ledamöter på två år  
c) Fyllnadsval av 1 ordinarie ledamot på ett år  
d) Val av 2 suppleanter på ett år, samt ordningen i vilken de inträder  

22) Val av två ordinarie föreningsrevisorer och två suppleanter för 1 år 
23) Fastställande av valberedningens upphandling av auktoriserad revisor  
24) Val av ansvarig utgivare för Afghanistan-nytt  
25) Valberedning 

a) Fastställande av riktlinjer för valberedningens arbete 
b) Val av valberedningens ordförande samt fyra övriga ledamöter 

26) Solidaritetspriset 
27) Avtackning av styrelseledamöter  
28) Mötet avslutas  
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Motioner 
 

Motion 1: Rädda medlemsrörelsen med en ny organisationsform för engagemang och 
påverkan! 
 
Motion till SAK årsmöte 2018 – av Marie Westerberg 

Svenska Afghanistankommittén är en medlemsrörelse. Utan medlemsrörelsen har vi ingen 
organisationsform och inget berättigande på de grunder som organisationen idag vilar på. 
Medlemsrörelsen som vi känner den idag är svag och även om det finns ”öar” av engagemang så har 
vi ej lyckats med att förnya medlemsrörelsen. Inom drygt tio år kommer medlemsrörelsen att ebba 
ut om inget görs, för vilka aktiva är det som ska driva medlemsrörelsen om tio år? 

I lokalkommittén Malmö har vi under flera år vittnat om denna utveckling. Till slut tyckte jag att det 
var svårt att finna någon mening eller syfte med att fortsätta engagera mig för att blåsa liv i 
lokalkommittén. En lokalkommitté kan inte bara finnas till för varandets skull, och för den som 
engagerar sig måste det finna en tydlig känsla av meningsfullhet. Jag upplevde inte att mitt arbete 
gjorde någon större skillnad, och jag tror att för många yngre är detta en viktig fråga när man väljer 
vart man ska förlägga sitt frivilliga engagemang. Vi kan inte bygga en aktiv framtida medlemsrörelse 
med äldre och traditionella former för frivilligt engagemang.  

Medlemsrörelsens nedåtgående utveckling följer ett generellt mönster för hur traditionella 
folkrörelser i Sverige utvecklas. Det finns dock inga belägg som visar på ett generellt minskat 
engagemang i samhället, däremot väljer flera bort det traditionellt engagemang mot alternativa 
engagemangsformer. Detta är inget märkvärdigt i sig, ideella organisationer har så klart alltid varit i 
förändring. Frågan för SAK är hur vi vill möta denna förändring av engagemangsformer. 

Jag har under de senaste åren sett många förslag som syftar till att inte bara behålla utan även 
återställa en gammal ordning som hör historien och en traditionell folkrörelse till. Jag har själv 
uttryckt idéer i liknande riktning. Det har jag gjort för att jag har sett medlemsrörelsen som det enda 
möjliga alternativet till en demokratisk och kunskapsdrivande folkrörelse. Jag tror att det faktiskt inte 
är möjligt att arbeta fram nya organisationsformer förrän vi vågar frigöra oss från det som är 
”sanningar” för oss idag. 

Det har initierats goda idéer och förslag från medlemsrörelsen, som exempelvis aktivitetsgrupper och 
föreningsutskott. Dessa förslag har dock inte innehållit ett sådant kraftfullt förändringskapital som 
faktiskt behövs för att få fram nya organisationsformer. SAK:s medlemsrörelse står faktiskt inför en 
framtida identitetskris om vi inte föregår den utvecklingen. Det är orealistiskt att förvänta sig att en 
föreningshandläggare ska lyckas blåsa liv i en nationell medlemsrörelse som baseras på en 
organisationsform som är förlegad och lockar få. 

SAK:s svårigheter att fungera som en arena för engagemang och som en kanal för påverkan innebär 
att andra aktörer ges större utrymme. Jag vill att vi återerövrar det utrymmet! SAK är en väletablerad 
organisation varför vi kanske ser vår ställning som en självklarhet.  

Vi har gjort utredningar som mynnat ut i förslag om att dumpa ansvaret för medlemsrörelsens 
framtid på ungdomarna. Det är orättvist. SAK ska vara en kraft för att stärka ungdomarnas 
engagemang, inte tvärtom.  
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Vi behöver söka svar på många obekväma frågor. Varför behövs medlemsrörelsen? Varför är det 
viktigt att medlemmarna kommer till tals och får sin röst hörd? Hur förhåller sig ledande 
förtroendevalda och tjänstemän till den allt svagare medlemsrörelsen? Hur menar ledande 
förtroendevalda och tjänstemän att SAK har anpassats för att hantera den allt svagare 
medlemsrörelsen? Finns det skillnader i dessa uppfattningar och hur kan dessa förstås? Åt vilket håll 
vill vi styra framtiden? 

Det är en absolut nödvändighet att arbeta fram en strategi för nya organisationsformer. 

Det krävs ett gediget och professionellt utfört arbete inom ramarna av en slags framtidsutredning. 
Jag vet, en utredning till, vad hjälper det? Jo, det gör det om tillvägagångssättet är passande för 
uppgiften och där förslag på nya organisationsformer är starkt förankra i hela medlemsrörelsen. 

Jag yrkar på följande: 

att tillsätta en framtidsutredning på ett år som ska vara väl förankrad i medlemsrörelsen i hela 
Sverige. I framtidsutredningen utför projektledare undersökningen tillsammans med en styrgrupp 
med förtroendevalda, och flera förslag på nya organisationsformer presenteras för röstning på 
årsmötet 2019. Det ska inte åligga styrgruppen att välja en organisationsform varför förslagen ska 
vara flera. Till undersökningen bör också tillsättas en referensgrupp med tjänstemän från SAK och 
eventuellt externa personer.  

att avsätta 1 milj kr för lön och övriga omkostnader i utredningen.  

att styrelsen rekryterar en extern projektledare som ska leda utredningen. Denne ska vara expert på 
förändringsarbete inom medlemsrörelser utan att vara färgad av en specifik organisation eller 
organisationsmodell. 

 

 

Styrelsens svar: 

”Svenska Afghanistankommittén är en medlemsrörelse. Utan medlemsrörelsen har vi ingen 
organisationsform och inget berättigande på de grunder som organisationen idag vilar på. 
Medlemsrörelsen som vi känner den idag är svag och även om det finns ”öar” av engagemang så har 
vi ej lyckats med att förnya medlemsrörelsen.” 

Så inleder Marie sin motion och styrelsen kan bara instämma. 

Under årsmötet 2017 föreslogs på åsiktstorget, under behandlingen av motionerna 1, 2 och 7 som 
rörde Sverigeverksamheten att   

”årsmötet uppdrar till styrelsen att under året ta fram en strategi för arbetet i Sverige och för 
föreningsarbetet” vilket bifölls av årsmötet. 

Vid styrelsemötet 18-19 mars 2017 beslöts att formulera en problembeskrivning och arbetsplan i 
frågan som styrelsen sedan arbetat efter. Till styrelsemötet i oktober presenterades ett förslag med 
åtgärder som kan genomföras på kort sikt (tydligare kontakter med kansliet, former för årsmötet, 
engagemangsplattformen, mentorskap mm) och på styrelsemötet i november presenterades en 
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första rapport om SAKs framtid med förslag på omfattande medlemskonsultationer. En arbetsgrupp 
bildades.  

Gruppen genomförde under januari-mars 2018 konsultationer där lokalföreningarna varit inbjudna 
och deltagit. Utöver konsultationer med medlemsrörelsen har arbetsgruppen även träffat andra 
organisationer samt SAKs kansli. Under styrelsens möte i mars 2018 diskuterades resultatet av 
konsultationerna, inklusive hur frågan om medlemsrörelsens skulle diskuteras på årsmötet. På denna 
stämmas dag två följs framtidsdiskussionen upp med en särskild avdelning där diskussionen förs 
vidare ytterligare ett steg. 

Avsikten är att den nya styrelsen tar med sig det arbete som hittills genomförts, liksom åsikterna från 
seminariets diskussioner, till sitt arbete under det kommande verksamhetsåret för att sedan 
återkomma med konkreta förslag om föreningsverksamhetens framtid till stämman 2019. 

Styrelsen föreslår därför att motionen och dess förslag får tjäna som underlag till den fortsatta 
diskussionen om föreningsverksamhetens framtid. 

 

Styrelsen yrkar därmed  

att motionen ska anses besvarad 
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Motion 2: Vill arbeta 
 

Jag skulle vilja att årsmötet ställer sig bakom bifogade skrivelse samt skickar den till Dagens Nyheter 
och Svensk Dagbladet. Eventuellt efter en viss redigering. 

/Jan Tiberg, Gävle. 

 

Jag har en pojke från Afghanistan som bor hemma hos mig. Han heter Taqi. När Taqi fyllde 
18 år förra året fick han inte längre bo kvar på Gävle kommuns boende utan hänvisades till 
migrationsverkets boende i Kramfors, 30 mil längre norrut. Det betydde att han skulle bli 
tvungen att lämna skolan och alla vänner här i Gävle. I stället fick han bo i en källare tills 
någon bad mig ta hand om honom. Taqi kom till Sverige i september 2015. Han sköter skolan 
omsorgsfullt, och han talar nu ganska bra svenska. Någon gång kan han behöva slå upp ett 
enstaka ord i sin mobiltelefon för att förklara vad han menar. Tre kvällar i veckan går han 
och tränar fotboll och deltar i visst föreningsliv, och han är på god väg att integreras i det 
svenska samhället. Hans situation i Sverige har försvårats av att han förlorade sitt pass och 
alla ägodelar, när gummibåten med 54 personer kapsejsade mellan Turkiet och Grekland. 

Taqi ville gärna jobba i somras, men han har inte fått uppehållstillstånd, och därför får han 
inte ta ett sommarjobb. Vad är det för konstiga regler vi har? Kan någon ansvarig politiker 
förklara för mig? Jobb är ju ett av de bästa sätten för integrering. Att hålla honom utanför 
samhället på detta sätt i två och ett halvt år är inte mänskligt. 

Taqi hotas av utvisning. Jag tänkte då att jag skulle lära honom köra bil. Det skulle vara en 
lärdom som kunde ge honom ett jobb i Afghanistan. Men jag kan inte få tillstånd att 
handleda honom i övningskörning om han inte har ett fullständigt personnummer. Kan 
någon ansvarig politiker fundera ut ett sätt att lösa knuten? 

Taqi är Hazar. Hazarerna har varit förföljda i sitt land i 100-tals år och de har trängts undan 
till de mest bergiga och otillgängliga delarna av landet. Under sent 1800-tal mördades 10 
000-tals Hazarer på order av kung Amir Abdul Rahman Khan. Och så sent som på 1990-talet 
sa den Talibanske kommendanten Maulavi Mohammed Hanif: ”Hazaras are not muslims. 
You can kill them.” Han syftade då på att Hazarerna är shia-muslimer, medan talibaner och 
merparten av afghanerna är sunni-muslimer. Ett stort antal hazarer har också dödats i olika 
attacker också under det senaste året, och hans storebror blev dödad när han skulle åka till 
Kabul för att söka arbete för 5 år sedan.  

Finns det någon politiker, som törs skriva en motion eller proposition för att verka för ett 
rimligare mottagande av våra invandrare, att även papperslösa invandrare kan få ta ett 
arbete? Vad tjänar landet på att de går omkring och driver på sommaren när skolan har 
stängt?  

/Jan Tiberg, Gävle. 
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Styrelsens svar: 

 

Troligen instämmer de flesta eller kanske till och med alla i SAKs styrelse, liksom förmodligen de allra 
flesta medlemmar, i Jan Tibergs tydliga beskrivning av de orimliga och kontraproduktiva 
omständigheterna som möter många nyanlända i Sverige. Att människor som vill arbeta inte får göra 
det är slöseri.  

Ändå kommer SAKs styrelse att yrka att årsmötet avslår motionen.  

SAK arbetar för utveckling i Afghanistan. SAKs biståndsverksamhet syftar till drägligare villkor för 
folket i Afghanistan och på lång sikt till undanröjande av orsakerna till människors flykt från landet. 
 
SAKs eventuella åsikter om svensk migrationspolitik har varit aktuell under lång tid. Trycket har från 
flera håll varit stort på SAK att uttala sig och hantera frågor om flyktingarnas situation i Sverige och 
återvändandes situation i Afghanistan. Men lika stort som trycket varit, lika solitt har faktiskt 
inställningen varit att SAK ska hålla sig till sitt uppdrag. 

SAKs mandat, kunskap och erfarenhet handlar om situationen i Afghanistan. Det är inte en 
asylpolitisk organisation, inte heller en som tar ställning i frågor om arbetsmarknad, ekonomi eller 
integrering i Sverige. Denna hållning har varit en förutsättning för en bred uppslutning bakom SAKs 
arbete, liksom bakom SAKs synpunkter och budskap i frågor som verkligen varit inom SAKs 
kompetensområde.  

Denna distinktion och avgränsning har SAKs medlemmar återkommande bekräftat i årsmötesbeslut, 
senast vid årsmötet 2017 och uttalandet ”Omvärlden måste betänka konsekvenserna för det 
afghanska folket!”. Uttalandet hänvisar till stadgarnas portalparagraf och det faktum att spridandet 
av kunskap och information om landet är en hörnsten i SAKs arbete. Uttalandet slår också fast att 
”SAKs utgångspunkt när det gäller migration handlar om dess effekter i Afghanistan.” 

SAKs styrelse ser detta som väsentligt för att också fortsätta få mesta möjliga uppslutning och 
genomslag för kärnbudskapet om situationen i Afghanistan.  

Styrelsen yrkar därmed 

Avslag på motionen 
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Motion 3: Solcell och surfplatta vid utbildning 
 

Motion till SAKs riks-årsmöte i Sundbyberg 26 maj 2018 

 

Bakgrund 
SCAs utbildningsinsatser i Afghanistan är ofta begränsade av dåliga undervisningslokaler, 
undermåliga böcker samt brist på välutbildad personal. Med denna motion vill vi 
understryka att det finns modern teknik som kan underlätta undervisningen samt ge den 
större innehåll och kvalitet. SCA arbetar ofta i områden med brist på infrastruktur t.ex. 
elektricitet. Nu finns solceller som kan vara en lösning och som har blivit betydligt billigare 
under de senaste åren. Detta tekniksprång har använts på liknande sätt i Afrika där det rått 
brist på säkerhet, infrastruktur och bristande finansiella resurser. V g se artikel från SvD 
nedan. 
 
Solpanel, mobilt  internet + ( ev. också förstärkningsantenn ) , router samt  ett 20-tal 
surfplattor av billig, men bra kvalitet, skulle i praktiken räcka för flera klasser. Om många 
enheter köps in och installeras så finns det möjligheter att pressa priserna. Det kan vara 
lämpligt att börja med prov i några väl utvalda skolor. Om elektricitet redan finns kan denna 
naturligtvis användas i stället för solpanel. 
 
Utbildningsdepartementet i Afghanistan har enligt uppgift nyligen publicerat godkända 
utbildningsböcker för vanliga skolor i pdf-format som skall gå att hämta hem från nätet. 
Detta öppnar nya möjligheter att nå många elever och lärare med både kvalitet och kvantitet 
i utbildningen.   
 
Utrustningen och användningen skulle kunna öppna nya möjligheter på många sätt: 

• Möjlighet att utnyttja godkänd studielitteratur som finns på nätet från 
utbildningsministeriet 

• Öppna världen genom att gå in på olika hemsidor för fördjupningar i t.ex. 
geografi, historia, biologi , samhällslära och matematik. 

• Använda surfplattan som uppslagsverk 

• Möjlighet till effektivare och roligare språkundervisning. 

• Öka kvinnors och flickors möjlighet att delta i samhället och också öka 
sannolikheten att de fortsätter att utbilda sig till lärare (brist på kvinnliga 
lärare), barnmorskor och andra yrken inom hälso- och sjukvård. 
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• Möjlighet att vidareutbilda lärarna.  

• Kan ge en utbildning som stimulerar till ytterligare studier.  

• Modern IT-teknologi som denna kan påskynda byarnas utveckling. Gränserna 
sätter vi människor själva. Möjligheter till spin-off effekter bör vara goda! 

Ett räkneexempel:  

Solpanel, mobilt internet + ( ev. också förstärkningsantenn ) , router samt  21 surfplattor av 
bra kvalitet, men inte senaste modell. Pris uppskattningsvis max 60 000 SEK. Varje surfplatta 
borde kunna användas 2 tim /klass (30 elever/klass) och dag, vilket för fyra klasser ger 120 
elever som använder denna möjlighet per dag. Det ger 500 SEK/elev, år. Om surfplattan 
håller i två år blir kostnaden 250 kr/elev, år. Solpanelen borde kunna hålla minst 10 år, 
kanske 20 år. 

Yrkande 

• att SAK/SCA skall utreda möjligheten att använda solpanel + ev. antenn + 
internetabonnemang + router + läsplattor vid undervisning i företrädesvis 
mellanstadiet och högstadiet i SCA-stödda skolor samt vid utbildning av 
barnmorskor och annan hälso- och sjukvårdspersonal.  Andra 
användargrupper är naturligtvis inte uteslutna om det skulle vara lämpligt.  

• att lokalkommittén i Vänersborg vill ha ett svar hur det gått inom två år. 

 

Notering 

Vi som skrivit motionen förstår att ny teknik kan vara svårt att införa i konservativa 
landsbygdsområden i Afghanistan. Men detta bör inte hindra SAK/SCA att grundligt utreda 
dessa möjligheter, tekniskt, ekonomiskt, utbildningsmässigt och socialt, som vi indikerat 
ovan. Infrastruktur som denna finns att köpa och installera i Afghanistan redan idag, så detta 
är ingen ursäkt att lägga förslaget till ”handlingarna på hyllan” utan reell prövning. 

 

Vänersborgs lokalkommitté av Svenska Afghanistankommittén 

Elsa Andréen, Ali Taimory,  Eva-Stina Framvik och Lennart Olsson 

 

Fortsättning……..! 
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Styrelsens svar: 

SAKs Strategiska Plan 2018-2021, som följer regeringens National Education Strategy (NSSP 111), slår 
fast att det strategiska målet för SAKs arbete med utbildning ska vara jämlik tillgång till utbildning för 
alla barn utan diskriminering. Detta överensstämmer väl med Barnkonventionens principer.  
Utbildningen ska vara av hög kvalitet, insatserna relevanta och tillgängliga för alla barn utan 
diskriminering och anpassade till barns behov.  

SAK uppmärksammas ofta i Afghanistan för sitt samhällsbaserade utbildningsprogram, anpassat till 
barns specifika utbildningsbehov och är dessutom relevant och kostnadseffektivt och ges ett tydligt 
inflytande från det lokala samhället. Beslutsfattande, planering och genomförande av alla SAKs 
utbildningsinsatser ligger hos samhällsgrupper i byn. Lärare, föräldrar och ledare i byn ansvarar för 
kvalitet, hållbarhet och underhåll i SAKs skolor och utbildningscentra, allt i enlighet med SAKs 
Strategiska Plan och regeringens NSSP.  

Nya insatser som påverkar undervisning och undervisningsformer i klassrum behöver både 
samhällsförankring och Ministeriets förhandsgodkännande.  ”We need planned national development 
not mushroom experiments” framförde presidenten Ashraf Ghani nyligen till NGOs.  
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Styrelsen uppskattar motionärernas vilja och engagemang för att undersöka nya möjligheter till att 
vidareutveckla SAKs utbildningsinsatser inom skolor och hälsoprogram.  De hänvisar att ”det finns 
modern teknik som kan underlätta undervisning samt ge större innehåll och kvalitet”.  Motionärerna 
yrkar på en grundlig utredning av möjligheten att använda solpaneler och digitala läsplattor inom 
SAKs utbildningsinsatser. 

I och med att vi utgår från rättighetsbaserade och målgruppstyrda insatser innebär detta att 
användandet av specifika lösningar som de föreslagna är en teknisk och operationell fråga som inte 
ska beslutas av årsmöte, styrelse eller tjänstemän i Sverige. 

SAK har många exempel på lokala beslut som har lett till innovativa förändringar och tekniska 
lösningar. Vid SAKs tre barnmorskeskolor och tre sjuksköterskeskolor, i Laghman, Wardak och 
Samangan finns datorrum fullt utrustade med datorer, printers, internetuppkoppling osv. Här sker en 
del undervisning som kräver datorer och internetuppkoppling. 

SAK har också 12 sk CBE-support skolor, dvs större skolor som utvalts som stödskolor till 
omkringliggande byskolor (Community-Based Schools). Varje sådan support-skola har resurscenter, 
utrustade med bibliotek, datorrum med datorer, generatorer osv. Här har såväl lärare som elever 
möjlighet att lära sig datorkunskap och använda datorer för kunskapsinhämtning.  

Kollektiva lösningar måste förankras i lokalsamhället och prioriteras av SAKs målgrupper själva. Detta 
är grundtanken i SAK arbete i Afghanistan, och det är också den bästa garanten för vårt hållbara 
utvecklingsarbete.   

 

Styrelsen yrkar därmed  

att motionen ska avslås 
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Motion 4: Rekommendationer för betalning av föreläsningar 
 

Syftet med motionen är att uppdra åt kansliet att arbeta fram framtida gemensamma 
rekommendationer för SAKs anställda och medlemmar som föreläser och/eller utbildar om 
Afghanistan, SAK och dess biståndsverksamhet för organisationer, föreningar, kommuner, 
skolor etc. Om och när, och för vilka organisationer ska SAK ta betalt vid utåtriktade 
föreläsningar?  

SAKs medlemsrörelse har under lång tid byggt upp en unik kunskap om Afghanistan och 
biståndets påverkan på det afghanska samhället. SAKs företrädare har ett stort förtroende 
som expertis hos media, politiker och allmänheten i Sverige gällande rapportering om 
händelser som rör Afghanistan och afghanska samhällsfrågor. 

Ledamöter i förbundsstyrelsen, ledamöter i lokalkommittéerna, övriga medlemmar samt 
personal från SAKs kansli genomför årligen en mängd föreläsningar och utbildningar med 
olika teman för diverse organisationer, föreningar, kommuner, skolor med mera. 

Anledningar till behovet av gemensamma riktlinjer är flera. 

De organisationer som tar kontakt med SAK, vare sig det är via kansli, förbundsstyrelse eller 
lokalkommitté kommer uppleva oss som än mer professionella om de får samma besked 
från alla håll. 

Vi som står bakom motionen anser att statliga, kommunala, privata verksamheter och andra 
som får en kompetensutbildning av SAK bör betala för detta. I andra situationer när vi 
föreläser för ideella organisationer och elever i grundskola bör vi förslagsvis vara mer 
flexibla. Det finns andra organisationer som alltid tar betalt för att föreläsa för skolor. Om 
även SAK börjar använda en gemensam modell för att ta betalt stärks värdet av den kunskap 
som SAK har. Risken för att vissa skolor kontaktar SAK för att fylla sitt skolprogram, av 
anledningen att SAK alltid ställer upp minskar. Det finns även en möjlig chans att öka 
insamlingen av pengar till SAK på detta sätt. 

Av denna bakgrund yrkas att: 

- Årsmötet uppdrar till kansliet att arbeta fram rekommendationer för att ta betalt för 
föreläsningar.  

 

Peter Karlsson Stockholm lokalkommitté 

Stockholms lokalkommitté Styrelsemöte 28 mars, 2018  

Styrelsen ställer sig bakom motionen. 
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Styrelsens svar: 

När representanter från SAK, medlemmar och anställda, är ute och föreläser om Afghanistan finns 
inga enhetliga regler eller rekommendationer om föreläsaren skall ta betalt eller inte och i så fall hur 
mycket. En del organisationer tar alltid betalt när man förmedlar kunskap genom föreläsningar och 
seminarier. 

Motionären har föreslagit att SAK utreder om man kan skapa gemensamma rekommendationer för 
hur SAKs personal och medlemmar kan ta betalt i samband med föreläsningar. Detta behov finns 
bland såväl SAKs personal som medlemmar. 

Med ett marginellt förtydligande om att Årsmötet uppdrar till Styrelsen och inte till kansliet direkt 
yrkar styrelsen därmed 

 

Att motionen ska bifallas. 
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Motion 5: Utbildning om SAK och föreningsrevision 
 

Motion till SAK´s årsmöte 2018 

SAK är en frivilligorganisation som bedriver verksamhet utan vinstsyfte i Afghanistan. På 
årsmötet, vårt högsta beslutande organ, väljer vi våra styrelseledamöter och suppleanter 
individuellt. På samma sätt väljs valberedning och föreningsrevisorer av årsmötet. Alla valda 
företräder i första hand SAK´s medlemmar och inte sig själva. Det ska vara en självklarhet att 
de personer som årsmötet väljer till föreningsstyrelsen är öppna och svarar på frågor från 
medlemmarnas företrädare, dvs. valberedningen och föreningsrevisorerna. 

SAK bedriver ett omfattande biståndsarbete i Afghanistan och vi behöver ledamöter med 
biståndserfarenhet i föreningsstyrelsen. Vi har tagit för givet att alla som vi väljer har 
föreningserfarenhet och känner till SAKS tillkomst och historia. Så är det inte längre, det var 
mer självklart när SAK grundades. Vi ska följa våra stadgar, sprida kunskap om Afghanistan, 
bedriva vårt bistånd och samla in pengar till det. För att att göra det behöver vi kunna 
kommunicera bättre i SAK. 

Vi undertecknade föreslår: 

att årsmötet antar motionen i sin helhet. 

att alla nya ledamöter och suppleanter i föreningsstyrelsen ska få utbildning i SAKS tillkomst 
och historia och i förenings-och folkrörelsekunskap. 

att ledamöter och suppleanter i SAK´s föreningsstyrelse ska svara individuellt på de frågor de 
får individuellt från SAK´s valberedning och föreningsrevisorer och att årsmötet fattar beslut 
om att detta skrivs in i SAK´s stadgar. 

att de av årsmötet 2018 valda föreningsrevisorerna, föreningsrevisorssuppleanterna och 
valberedningens ordförande, får i uppdrag att utarbeta ett förslag till riktlinjer för SAK´s 
föreningsrevison till årsmötet 2019.  

Kerstin Thornberg    Eva-Stina Framvik    Harald Holst 

 

 

Styrelsens svar: 

Styrelsens svar: 

Motionärerna tar upp frågor om kompetens i styrelsen och utbildning för nya ledamöter och former 
för revision i SAK. Detta är frågor som berör å ena sidan valberedningens arbete och å andra sidan 
revisionens arbete. De är båda organ som rapporterar direkt och separat till årsmötet. Det är 
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väsentligt att inte sammanblanda deras arbete och av detta skäl uppdelas styrelsens svar i två olika 
delar. 

Valberedningens arbete regleras i paragraf 4.7 i SAK:s stadgar och i detaljerade riktlinjer för 
valberedningens arbete, senast reviderade och antagna av årsmötet 2017. Ett utförligt avsnitt i 
riktlinjerna för valberedningen rör vilken kompetens som SAK:s styrelse samlat ska innefatta, och 
som valberedningen har att utgå ifrån vid förslag till om- och nyval av styrelseledamöter och 
suppleanter. Riktlinjerna betonar att biståndserfarenhet är speciellt viktig och att styrelsen bör ha 
flera ledamöter med sådan kompetens, inte minst från Afghanistan. Riktlinjerna anger därutöver ett 
antal andra kompetensområden som bör finnas företrädda i styrelsen, bland annat erfarenhet från 
svensk frivilligverksamhet inklusive SAK:s lokalkommittéer. För nya ledamöter och suppleanter 
organiserar SAK:s kansli en introduktionsutbildning om SAK:s verksamhet och organisation inklusive 
genomgång av gällande styrdokument. De behov som motionen tar upp är således redan 
tillgodosedda i fastställda riktlinjer för valberedningens arbete och gällande rutiner för 
introduktionsutbildning. 

Revisionens arbete regleras i paragraf 6 i SAK:s stadgar. Där fastställs att SAK:s verksamhet ska 
granskas av två föreningsrevisorer och SAK:s alla räkenskaper och bokslut av en eller flera 
auktoriserade revisorer. Stadgarna anger vidare att revisionsberättelser ska avges av såväl 
föreningsrevisorerna som av auktoriserade revisorerna. Till skillnad från vad gäller valberedningen är 
riktlinjerna för föreningsrevisorerna, i princip ett motionssvar från årsmötet 2001, inte tillräckligt 
utförliga. 

Styrelsen delar därför motionärernas syn på att det behövs utvecklade riktlinjer, och har på 
styrelsemöte i mars 2018 utförligt diskuterat detta, i närvaro av auktoriserad revisor och de båda 
föreningsrevisorssuppleanterna, då ordinarie föreningsrevisorer var förhindrade att närvara. 
Styrelsen ser det som naturligt att föreningsrevisorerna och de auktoriserade revisorerna avger en 
gemensam revisionsberättelse och en gemensam rekommendation om tillstyrkan/avstyrkan om 
ansvarsfrihet för styrelsen, vilket är praxis i andra organisationer som har både föreningsrevisorer 
och auktoriserade revisorer.  

 

Styrelsen föreslår därmed årsmötet 

att avslå motionen 

att uppdra åt föreningsrevisorerna att tillsammans med auktoriserade revisorer ta fram riktlinjer 
revisionens arbete och att dessa underställs årsmötet 2019 
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Styrelsens förslag till SAKs årsmöte 2018 
 

 

 

Medlemsavgift och dess fördelning inom SAK 
 

Föreningsstyrelsen föreslår årsmötet besluta  

 

Att medlemsavgiften förblir oförändrad, d v s 

- 280 kr för huvudmedlemmar 
- 100 kr för familjemedlemmar på samma adress 
- 110 kr för ungdomar tom 25 år liksom studenter i vuxenutbildning, på högskola och 

universitet 

Att SAKs styrelse, efter förslag från Lokalkommittén i Kabul, beslutar om dess medlemsavgift 
för 2018.  

Att potten för utdebitering till lokalkommittéerna förblir oförändrad, dvs 40 kr per 
huvudmedlem. Enligt beslut av årsmötet 2008 får varje lokalkommitté ett grundbelopp om 
4 000 kr och kan därefter söka ytterligare medel utifrån sin aktivitetsplan. 
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Ansvarig utgivare av Afghanistan-nytt 

 

Enligt SAKs stadgar innefattar dagordningen för årsmötet punkten Val av ansvarig utgivare för 
Afghanistan-nytt. 

 

Föreningsstyrelsen föreslår årsmötet besluta att 

SAKs ordförande väljs till ansvarig utgivare för Afghanistan-nytt. 
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Valberedningens förslag 
 

 

    VALBEREDNINGEN 2018-04-26 

 

 

INNEHÅLL 

1. Förslag till mötesordförande/bisittare och mötessekreterare /andresekreterare 
2. Arbetssätt och ambitioner 
3. Förslag till föreningsstyrelse 
4. Presentationer av föreslagna personer 
5. Nominerade personer 
6. Auktoriserad revisor 
7. Förslag till föreningsrevisorer 

 

1. Förslag till mötesordförande/bisittare samt mötessekreterare/andre-sekreterare 

Mötesordförande:  Elin Lundgren 

Bisittare:   Börje Almquist 

Mötessekreterare:  Kicki Lindholm 

Andresekreterare:  Sofia Wirell 

 

2. Arbetssätt och ambitioner 

Valberedningen har bestått av Lennart Kotsalainen, ordförande, Hamed Abbasi, Maria Bodänge, 
Mari Engquist och Tomas Jansson. Tre möten har hållits av valberedningen på kansliet i 
Stockholm. Utöver möten med förda minnesanteckningar har ledamöterna hållit flitiga epost-
kontakter. Olika ledamöter har deltagit på tre av föreningsstyrelsens möten under året för att 
inhämta information om vilka frågor som varit särskilt viktiga och vilka krav som kommer att 
ställas på den nya styrelsen. 

Valberedningen höll sitt första möte 29 oktober 2017 då en noggrann genomgång av 
valberedningens riktlinjer gjordes och en tidsplan för arbetet bestämdes. Av årsmötet antagna 
riktlinjer framgår att ”biståndserfarenhet är speciellt viktigt och styrelsen bör ha flera ledamöter 
med sådan erfarenhet och med erfarenheter från och kunskap om Afghanistans utveckling och 
utmaningar allmänt och specifikt inom SAKs verksamhetsområden.”.  Dessutom nämns 
önskvärdheten av ”kompetens av arbete i SAKs lokalkommittéer och annan frivilligverksamhet, 
organisationsutveckling och insamlingsverksamhet samt erfarenhet av svensk politik och 
beslutsprocess i bistånds/utrikespolitiska frågor där balans mellan de politiska blocken skall 
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eftersträvas”. Därtill eftersträvar SAK ”en jämn fördelning av kvinnor och män i styrelsen. Det är 
även önskvärt med en god åldersspridning och ledamöter med afghanskt ursprung.” 

I enlighet med praxis från tidigare år skickade valberedningen ut enkäter till styrelsens samtliga 
ledamöter samt till lokalkommittéerna. Syftet med styrelseenkäten var att få synpunkter på den 
nuvarande styrelsens arbete och vilka kompetenser som behöver förstärkas. Enkäten till 
lokalkommittéerna syftade främst till återkoppling om information/kommunikation mellan 
föreningsstyrelse och lokalkommittéer. För att inhämta information om föreningsstyrelsens 
arbete träffade valberedningens ordförande även generalsekreteraren, den tidigare 
generalsekreteraren samt föreningsstyrelsens sekreterare för informella samtal. 

Förutom de två styrelseledamöter som avgått under året erhöll valberedningen information och 
synpunkter från övriga styrelseledamöter. I ett fall skedde dock återkopplingen genom ett längre 
samtal med valberedningens ordförande. Svaren från ledamöterna var mycket insiktsfulla och 
gav valberedningen viktig återkoppling.  

Hans Linde har avsagt sig omval. Freshta Dost och Kasim Husseini lämnade styrelsen av 
personliga skäl under året. 

Endast fyra av lokalkommittéerna besvarade enkäten. Den kommande valberedningen bör 
överväga om det inte skulle vara bättre kommande år att få muntlig återkoppling. 

Det arbete som påbörjats av föreningsstyrelsen under året för att omforma verksamheten i 
Sverige kommer att med kraft behöva fortsätta under nästa verksamhetsår. Utmaningen för 
valberedningen har varit att samtidigt som vi värnar om fortsatt stark kompetens inom styrelsen 
vad gäller Afghanistan, att försöka slå vakt om och om möjligt förstärka kompetensen gällande 
organisationsutvecklingen i Sverige, särskilt med tanke på de uppenbara svårigheter SAK har att 
bevara och utveckla den lokala verksamheten. Valberedningen har därför enats om att det skulle 
vara olyckligt att göra en förändring på ordförandeposten samtidigt som organisationen står mitt 
uppe i ett påbörjat förändringsarbete. Vår nuvarande ordförande har dessutom särskild personlig 
kompetens för att leda detta arbete och ett brett förtroende i organisationen. Vi har därför valt 
att flexibelt tolka valberedningens riktlinjer som säger att ”bör valberedningen ha som mål att 
ingen styrelseledamot, inklusive ordförande och vice ordförande bör sitta mer än åtta år, 
inklusive eventuell suppleanttid”. 

I övrigt har det varit viktigt att balansera kontinuitet gentemot förnyelse. Samtidigt som vi 
rekommenderar förnyat förtroende för några mycket erfarna styrelseledamöter, inte minst för 
att säkerställa att styrelsen även fortsättningsvis ska ha mycket bra Afghanistankompetens, men 
även för att fortsätta förändringsarbetet av Sverigeverksamheten det kommande året, så önskar 
valberedningen betona nödvändigheten av fortsatt föryngring av styrelsen. Valberedningen har 
också varit angelägen om att bereda plats för någon kandidat med kunskaper i något av SAKs 
verksamhetsområden i Afghanistan och förslaget till ny styrelse innehåller en kandidat med 
särskild kunskap om utbildningssektorn. 

Det visade sig under arbetets gång vara mycket svårt att rekrytera ytterligare en riksdagsledamot 
för att uppnå balanserad politisk representation i styrelsen. Mycket av valberedningens arbete 
under slutskedet kom därför att fokusera på denna uppgift och den föreslagna kandidaten som 
är ersättare i riksdagen sedan 2014 har goda förutsättningar att bidra till att stärka SAK:s 
kontakter i den politiska sfären. 
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Förslaget till ny styrelse inkluderar tre helt nya personer som tillför styrelsen kompetens inom 
svensk politik och folkrörelsearbete, utbildning och kunskap om de säkerhetsutmaningar som 
Afghanistan står inför.  

Frågorna om jämn könsfördelning, åldersspridning och ledamöter med afghansk bakgrund har 
diskuterats utförligt i valberedningen. Antalet kvinnor kommer att öka från fyra till fem vilket är 
positivt och en ny mycket kvalificerad kandidat med afghansk bakgrund har tillförts styrelsen. Två 
av de nya kandidaterna är 80-talister. 

 

3. Förslag till föreningsstyrelse 

 

Förslag till ordförande att väljas på två år, 2018 - 2020 

Peder Jonsson, Stockholm   Omval 

 

Förslag till ordinarie ledamöter att väljas på två år, 2018 - 2020: 

Bengt Ekman, Stockholm   Nyval 

Helené Lackenbauer, Uppsala   Nyval 

Azadeh Rojhan Gustafsson, Upplands Väsby              Nyval  

Hamid Zafar, Göteborg    Nyval 

 

Förslag till suppleanter att väljas på ett år, 2018-2019: 

Anders Fänge, Viken    Nyval/Omval 

Björn-Åke Törnblom, Stockholm   Nyval/Omval  

 

Följande ledamöter sitter kvar i styrelsen då de har ett år kvar av deras mandatperiod: 

Shirin Persson, Skövde    Vice ordförande 

Kajsa Johansson, Växjö    Ledamot 

Dag Klackenberg, Stockholm   Ledamot  

Charlotta Sjöström Becker, Stockholm   Ledamot 
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Våra motiveringar till våra förslag på nyval: 

Bengt Ekman 

Han har lång erfarenhet av biståndsverksamhet från Asien och från SIDA:s Afghanistanenhet. Han 
tillför styrelsen betydande bistånds- och Afghanistankompetens vilket han visat under det år han 
suttit som suppleant i styrelsen. 

Helené Lackenbauer 

Hon har mycket gedigen erfarenhet av Röda Korsets verksamhet i Sverige och internationellt. 
Hon är därtill en av Sveriges främsta experter på Afghanistans säkerhetspolitiska utveckling och 
har arbetat med forskning kring genus och internationella insatser. Hon har också arbetat ett år 
(2009-2010) i Afghanistan som politisk rådgivare för de svenska trupperna i Mazar-e Sharif. 

Azadeh Rojhan Gustafsson 

Hon har som riksdagsledamot för (s) sedan 2014, bl.a. suppleant i utrikesutskottet, goda insikter i 
svensk utrikes- och biståndspolitik. Hon har bred politisk erfarenhet trots att hon är relativt ung. 
Det är också positivt att hon har persiska som modersmål och är väl insatt i Afghanistans 
regionala sammanhang. 

Hamed Zafar 

Han tillför styrelsen värdefull kompetens inom utbildningssektorn eftersom han är rektor med 
kunskap om skolor i särskilt utsatta områden och genom ett privat engagemang inom 
utbildningssektorn i Afghanistan. Han har tidigare varit ordförande i Göteborgs lokalkommitté. 
Han har afghanskt ursprung och talar Pashto och Dari. 

 

 

4. Presentationer 

Kvarvarande och av valberedningen nominerade styrelseledamöter och suppleanter. 

Peder Jonsson 

Född 1952, bosatt i Stockholm. Civilingenjör. Senior rådgivare på Kreab Gavin Andersson, ett 
kommunikationsföretag som arbetar med PR, media och påverkan, och ingick under tio år i 
företagets ledning. Från 2009 forskningsledare vid institutionen för industriell ekonomi och 
organisation vid KTH. Peder är bl.a. medlem i Ingenjörsvetenskapsakademins näringslivsråd, i den 
svenska miljö- och klimatkommittén inom Chamber of Commerce och ordförande i Stockholms 
Handelskammares IT-utskott. Peder har suttit i föreningsstyrelsen sedan 2010 och varit 
ordförande sedan 2014. 

Shirin Persson 

Född 1951 och bosatt i Skövde. Shirin har sitt ursprung i Sri Lanka och har bott i Sverige sedan 
1985. Hon är utbildad jurist med inriktning på internationell lagstiftning, mänskliga rättigheter 
och genderfrågor. Det senaste internationella uppdraget var i Afghanistan för UNAMA 2010 – 
2013, då som juridisk rådgivare i fredsförhandlingar och mänskliga rättigheter. Aktiv i SAK 
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Skövde/Skaraborg sedan återkomsten till Sverige och är medlem i lokalföreningens styrelse. 
Shirin har suttit i föreningsstyrelsen sedan 2014 och varit vice ordförande sedan 2017. 

Anders Fänge 

Född 1946, bosatt i Viken i Skåne. Anders har mycket lång erfarenhet av SAK och Afghanistan, 
främst som landchef för SAK:s biståndsverksamhet under perioder sedan 1983 (1983-1990. 1997-
2001, 2003 och 2007-2011). Anders har även arbetat som journalist. Utöver Afghanistan har han 
arbetat i Etiopien (Rädda Barnen), Centralasien (Röda Korset), Somalia (FN) och Västbanken (FN). 
Anders har suttit i föreningsstyrelsen sedan 2011. 

Kajsa Johansson 

Född 1979 och bedriver doktorandstudier vid Linnéuniversitetet i Växjö. Hon har arbetat för SAK i 
Afghanistan som Civil Society Co-ordinator. Hon har också arbetat för ett flertal organisationer i 
Mocambique. 2014 fick hon Föreningen för utvecklingsfrågors pris för sina insatser inom bistånd. 
Hon är sedan 2016 ledamot i SIDA:s styrelse. Kajsa har suttit i föreningsstyrelsen sedan 2015. 

Dag Klackenberg 

Född 1948 och bosatt i Stockholm. Dag är riksdagsledamot för Moderaterna. Han har arbetat för 
UD 1974 – 2001, senast som expeditionschef. Därefter har han varit VD för organisationen 
Svensk Handel och styrelseledamot för Vattenfall. Dag har suttit i föreningsstyrelsen sedan 2015. 

Charlotte Sjöström Becker 

Född 1974 och bosatt i Stockholm. Charlotta (Lotta) är sedan juni 2016 generalsekreterare för 
Kristna Fredsrörelsen. Lotta har erfarenhet av internationellt arbete, bl.a. arbetade hon 2012-
2014, som rådgivare och chef med ansvar för jämställdhet och mänskliga rättigheter på EUPOL i 
Kabul. Hon arbetade därefter som på Kvinna till Kvinna och utredde möjligheterna att etablera 
verksamhet i Afghanistan. Under detta uppdrag hade hon ett nära samarbete med SAK i Kabul. 
Hon blev invald i föreningsstyrelsen 2017. 

Björn-Åke Törnblom 

Född 1947 och bosatt i Stockholm. Björn-Åke har arbetat för SAK 7 år i Kabul och är därför 
mycket insatt i SAK:s verksamhet. Som ansvarig för administration och personal hade han även 
ansvar för säkerhetsfrågor. Björn-Åke har tidigare suttit i SAK:s styrelse och han är 
styrelsemedlem i Stockholms lokalkommitté där han är en av de mest engagerade och 
initiativrika medlemmarna. Han har suttit i styrelsen 2011-2013 samt vid fyllnadsval 2017. 

Bengt Ekman 

Född 1950 och bosatt i Stockholm. Han arbetade 37 år på SIDA innan sin pensionering 2017, 
senast 4 år på Afghanistanenheten med frekventa besök i landet. Bengt var dessförinnan chef i 
Burma nästan 5 år och andra utlandstjänstgöringar har varit i Vietnam, Indien och Sri Lanka. 
Förutom utlandstjänster har Bengt också varit biträdande generaldirektör, chefscontroller och 
ekonomichef på SIDA:s huvudkontor. Bengt har suttit som suppleant i föreningsstyrelsen sedan 
2017. 
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Helené Lackenbauer 

Född 1961. Arbetat för svenska kyrkan i Brasilien 1990-1995 och på Diakonia i Stockholm 1998-
2000. Handläggare på Svenska Röd Korset 1995-1998 samt 2000-2004. Rådgivare/Senior 
Rådgivare på International Federation of Red Cross and Crescent Societies, Genève, Schweiz, 
2004-2008. Politisk rådgivare vid det svenska ISAF-förbandet, Mazar-e Sharif, Afghanistan, 2009-
2010. Senior Politisk Rådgivare, TIPH, Palestina, 2010-2011. Forskningsledare, Totalförsvarets 
forskningsinstitut, sedan 2011 med tonvikt på genderfrågor. 

Azadeh Rojhan Gustafsson 

Född 1986. Riksdagsledamot för (s) i Stockholms län sedan 2014. Dessförinnan arbetade hon för 
SSU 2010-2013, bl.a. som internationell sekreterare. Har tidigare varit ordförande för 
arbetarkommunen i Upplands Väsby. Hon har studerat statskunskap och orientalistprogrammet 
med inriktning på persiska språk.  

Hamid Zafar 

Född 1982. Gymnasielärare i Göteborg 2006-2010. Utredare/handläggare på Statens 
Skolinspektion 2010-2013. Rektor Göteborgs kommun sedan 2013. Universitetsadjunkt Statliga 
Rektorsutbildningen Karlstads Universitet sedan 2016. Han var tidigare ordförande i Göteborgs 
Afghanistankommitté. 

 

5. Nominerade personer till föreningsstyrelsen 

Peder Jonsson 
Anders Fänge 
Bengt Kristiansson 
Björn-Åke Törnblom 
Bengt Ekman 
Hans Linde 
Freshta Dost 
Jan-Inge Bengtsson 
Kerstin von Brömssen 
Ali Taymori 
Hamid Zafar 
Helené Lackenbauer 
Azadeh Rojhan Gustafsson 

Av nominerade personer har Freshta Dost och Hans Linde avsagt sig omval. 

 

6. Auktoriserad revisor 

KPMG, Fredrik Sjölander   omval 

 

 



 
 
 

24 
 

7. Föreningsrevisorer 

 

Förslag till ordinarie föreningsrevisorer, mandattid ett år 

Eva-Stina Framvik, Uddevalla   omval 

Hon har varit aktiv i SAK sedan 1990-talet och tidigare varit styrelseledamot i Stockholms 
lokalkommitté 

 

Kerstin Thornberg, Stockholm   omval 

Hon är aktiv i SAK Stockholm och har tidigare varit styrelseledamot i Stockholms lokalkommitté 

 

 

Förslag till suppleanter, mandattid ett år 

Christer Persson, Stockholm   omval 

Han har arbetat i Afghanistan för SAK samt varit ledamot i Stockholms lokalkommitté 

 

Claes Renström, Jönköping   omval 

Han var tidigare ordförande i Jönköpings lokalkommitté. 

 

 

 

Valberedningen den 26 april 2018 

 

Lennart Kotsalainen (ordförande) 

Hamed Abbasi 

Maria Bodänge 

Mari Engquist 

Tomas Jansson 
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Riktlinjer för valberedningen 
 

Fastställda av SAKs årsmöte 20 maj 2017 

 

SAKs årsmöte antar riktlinjer för valberedningens arbete som en ram att arbeta inom och ett 
rättesnöre för hur SAKs styrelse skall se ut. Det är också ett krav som ställs på alla organisationer med 
90-konto.   

Valberedningens uppdrag  
Valberedningens uppdrag är att inför SAKs årsmöte lägga fram förslag till förtroendevalda till 
styrelsen i enlighet med stadgarna i § 4.8.16: 

• Ordförande och vice ordförande  
• Styrelseledamöter  
• Styrelsesuppleanter   
• Föreningsrevisorer, ordinarie och suppleanter   
• Auktoriserad revisor   
• Årsmötets presidium   

 Valberedningen ska i sitt arbete se till SAKs bästa i ett helhetsperspektiv. Viktiga utgångspunkter är 
SAKs uppdrag enligt stadgarna samt SAKs olika styrdokument.  

Valberedningens sammansättning  
Valberedningen väljs på årsmötet och ska enligt stadgarna bestå av fem ledamöter, inklusive 
ordförande. Ledamot som på årsmötet lämnar föreningsstyrelsen kan inte väljas till valberedningen.  
Det är önskvärt att valberedningens ledamöter har erfarenhet av styrelseuppdrag på central nivå 
samt engagemang i SAK. Aktuell kunskap om utvecklingen i Afghanistan och om SAKs utveckling som 
organisation är önskvärd för att kunna bedöma behovet av kompetenser i styrelsen i dagsläget och 
inför framtiden.   
Valberedningens ledamöter bör gemensamt ha ett stort kontaktnät inom alla för SAK relevanta 
områden.    

Arbetsordning  
Valberedningen arbetar under hela året mellan två ordinarie årsmöten och skall ges möjlighet att 
nära följa styrelsens arbete. Detta görs genom att ta del av styrelseprotokoll, kontakter med 
styrelseledamöter samt gärna närvaro på minst ett styrelsemöte under året. Valberedningen bör 
inhämta såväl styrelseledamöters som anställdas och ideellt arbetande SAK-aktivas synpunkter på 
styrelsearbetet.  

Medlem liksom lokalkommitté har rätt att till valberedningen nominera styrelsekandidater. Sista 
datum för nominering är 1 mars. Årsmötets delegater har möjlighet att nominera personer till 
styrelsen till givet klockslag under årsmötet.   

Alla underhandlingar inom valberedningen är högst konfidentiella, och inga persondiskussioner inom 
valberedningen, vare sig muntliga eller skriftliga, får diskuteras med någon utomstående.  

På årsmötets begäran skall valberedningen kunna redovisa sitt tillvägagångssätt.  

Önskvärd kompetens i SAKs styrelse  
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Styrelsen har en viktig roll i formandet av SAKs framtid genom sina strategiska beslut. Det är därför 
av stor vikt att styrelsens samlade kompetens och erfarenhet är relevant för uppdraget. Kontinuitet i 
styrelsearbetet är viktig men inte på bekostnad av nödvändig förnyelse och bredd.  

Biståndserfarenhet är speciellt viktigt och styrelsen bör ha flera ledamöter med sådan erfarenhet och 
med erfarenhet från och kunskap om Afghanistans utveckling och utmaningar allmänt och specifikt 
inom SAKs verksamhetsområden.  

Utöver denna kompetens bör styrelsen uppvisa erfarenhet och kunskap inom följande 
kompetensområden:  

• Erfarenhet av arbete i SAKs lokalkommittéer eller annan frivilligverksamhet 
• Kompetens inom organisationsutveckling och insamlingsverksamhet 
• Erfarenhet av svensk politik och beslutsprocess i bistånds/utrikespolitiska frågor; balans 

mellan de politiska blocken skall eftersträvas  
 

SAK verkar i en komplex och dynamisk kontext i Afghanistan, vilket ställer höga krav på att 
organisationen utvecklas och förnyas för att möta nya behov och utmaningar. Det bör därför finnas 
en öppenhet för behovet att inkludera nya kompetensområden i styrelsen.  

SAK eftersträvar en jämn fördelning av kvinnor och män i styrelsen. Det är även önskvärt med en god 
åldersspridning och ledamöter med afghanskt ursprung.  

Sammanhängande mandattid: begränsningsregel  
Sittande styrelseledamöter vars mandat går ut och som önskar fortsätta bör inte med automatik 
föreslås för omval. Kompetensbehovet i styrelsen skall vara vägledande och sittande ledamöters 
tidigare bidrag i styrelsearbetet samt närvaro vid mötena under det gångna året bör noggrant 
värderas.  
Valberedningen har att se till såväl kontinuitet som förnyelse. Även om stadgarna ger möjlighet till 
det bör valberedningen ha som mål att ingen styrelseledamot, inklusive ordförande och vice 
ordförande bör sitta mer än åtta år, inklusive eventuell suppleanttid.      

Karantän  
Karantänen riktar sig till före detta anställda samt före detta styrelseledamöter i SAK. Karantänen 
innebär att den som slutat sin anställning, avgått eller lämnat styrelsen på ett årsmöte inte bör få en 
styrelsepost förrän efter tidigast två år. Detta innebär i praktiken att individen i fråga måste stå över 
under ett årsmöte innan vederbörande kan få en styrelseplats. Undantag från denna regel bör ske 
ytterst sparsamt.  

Svensk insamlingskontroll  
Svensk insamlingskontroll kräver att föreslagen styrelsekandidat inte befinner sig i konkurs, har 
betalningsanmärkning eller är belagd med näringsförbud. Det åligger valberedningen att i samråd 
med SAKs kansli undersöka detta även vid omval till ny mandatperiod. Valberedningen ska informera 
de föreslagna kandidaterna att SAK måste ha kreditupplysning på var och en och om skälen till detta.   

Redovisning av valberedningens arbete för årsmötet  
Valberedningen bör redovisa följande för årsmötet:  

• Vilka kompetenser valberedningen prioriterar att stärka i styrelsen  
• Presentationer av samtliga styrelseledamöter, inklusive dem vars mandat inte går ut det 

aktuella året  
• Presentationer av föreslagna föreningsrevisorer, auktoriserade revisorer samt 

årsmötespresidium 
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Medlemmar och ombud till SAKs årsmöte 2018 

 
En förutsättning för representationsrätt vid Årsmötet enligt god föreningspraxis, utöver stadgans 
krav på verksamhetsberättelse och genomfört lokalt årsmöte, är att en lokalkommitté har en styrelse 
och inte är vilande. Slutgiltig röstlängd beslutas av Årsmötet.  

 

Lokalkommitté Medlemmar Mandat Förändring 
Endast SAK 1     
Göteborg 577 10 0 
Jönköping 164 6 0 
Lund 308 8 0 
Malmö 197 6 -1 
Skellefteå 126 6 0 
Skövde Skaraborg 161 6 0 
Stockholm 1009 15 0 
Sundsvall 78 5 0 
Södertälje 118 6 0 
Uppsala 278 7 0 
Vänersborg 154 6 0 
Växjö Småland 118 6 0 
Kabul   1 0 
Utland  24 0 0 
        
Totalt 3313 88 -1 
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